



QK2023711

# 清華法學

TSINGHUA UNIVERSITY LAW JOURNAL

- 不可放弃的权利：它能成立吗？ ..... 陈景辉
- 功能主义刑法解释的体系性控制 ..... 劳东燕
- 论金融法下功能监管的分业基础 ..... 郑 彧
- 知识产权侵权法定赔偿制度的异化与回归 ..... 和育东
- 古代中国上访的道理、法理与今鉴 ..... 李 平

2020.2

双月刊

总第14卷 总第78期

ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D



不可放弃的权利：它能成立吗？	陈景辉	· 5 ·
功能主义刑法解释的体系性控制	劳东燕	· 22 ·
论追诉时效的溯及力及其限制	袁国何	· 50 ·
论共犯脱离基准：因果关系切断说的重构	姚培培	· 71 ·
自动驾驶汽车的缺陷及其产品责任	王乐兵	· 93 ·
论金融法下功能监管的分业基础	郑 彧	· 113 ·
环境行政公益诉讼中行政不作为的审查基准	王清军	· 129 ·
知识产权侵权法定赔偿制度的异化与回归	和育东	· 143 ·
从君主命令到令、律之别 ——先秦法律形式变迁史纲	朱 腾	· 157 ·
古代中国上访的道理、法理与今鉴	李 平	· 187 ·



## CONTENTS

Inalienable Right: Can it Be Intelligibly Justified?	<i>Chen Jinghui</i> · 5 ·
The Systematic Control over Functionalist Interpretation in Criminal Law	<i>Lao Dongyan</i> · 22 ·
The Retroaction of Limitation for Prosecution and Its Limits	<i>Yuan Guohe</i> · 50 ·
Withdrawal in Complicity: a Reconstruction of the Cut-off of Causation Theory	<i>Yao Peipei</i> · 71 ·
A Study on the Defects and Product Liability of Autopilot Vehicles	<i>Wang Lebing</i> · 93 ·
The Segregated Operation Base of Functional Supervision in Financial Law	<i>Zheng Yu</i> · 113 ·
The Assessment Standard for Administrative Omission in Environmental Administrative Litigation for Public Interest	<i>Wang Qingjun</i> · 129 ·
The Alienation and Returning of Legal Compensation in IP Law	<i>He Yudong</i> · 143 ·
From Lord's Decree to the Differentiation between Order and Law: A History of Changes of Pre-Qin Legal Forms	<i>Zhu Teng</i> · 157 ·
The Reasons to Petition in Ancient China and Its Modern Significance	<i>Li Ping</i> · 187 ·

---

Translator

*Tu Kai*

獨立之精神  
自由之思想

编辑出版 《清华法学》编辑部  
100084, 清华大学明理楼 523 室  
电 话 62795936  
传 真 62786513

主管单位 中华人民共和国教育部  
主办单位 清华大学  
主 编 车丕照  
网 址 <http://qhfx.tsinghua.edu.cn>

国外发行 中国国际图书贸易总公司  
国外征订代号 BM6985  
国内订阅 《清华法学》编辑部  
印刷单位 清华大学印刷厂

ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D

万方数据

ISSN 1673-9280



9 771673 928144

定价: 30.00 元